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رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات 
مسافرتی ایران خبر داد

ریزش سفر ایرانی ها به ترکیه

پس از گذشت حدود دو هفته از زلزله ویرانگر 
خدمات  دفاتر  صنفی  انجمن  رئیس  ترکیه، 
کاهش  از  ایران  جهانگردی  و  هوایی  مسافرت 

سفر ایرانی ها به این کشور خبر داد.
زلزله  گفت:   ایسنا  به  رفیعی  حرمت الله 
و  است  نداده  رخ  ترکیه  توریستی  مناطق  در 
شهروندان ایرانی معمولا به مناطق زلزله زده سفر 
زلزله های  می شد  پیش بینی  بنابراین  نداشتند، 
اخیر، در سفر ایرانی ها به ترکیه تاثیر چندانی 
نداشته باشد، اما پس از گذشته حدود دو هفته، 
 حجم تقاضا در این مسیر کاهش یافته و سفرها 

به ترکیه ریزش داشته است.
پروازهای  بلیت  نرخ  کاهش  به  اشاره  با  او 
ترکیه،  زلزله مهیب  از  ترکیه،  اظهار کرد:  پس 
 قیمت پروازها در این مسیر تقریبا به یک سوم 
کاهش یافت که بیانگر تقاضای پایین سفر ترکیه 
است. تا پیش از این نرخ بلیت یکطرفه میانگین 
حدود ۹ میلیون تومان بود، ولی درحال حاضر 
نرخ پروازهای یکطرفه به دو میلیون تومان هم 

رسیده است.
رفیعی درباره ادامه این وضعیت با توجه به 
شرایط بحرانی ترکیه بویژه در مناطق زلزله زده، 
اظهار کرد:  احتمال دارد با گذر زمان و سرعت 
عمل کشور ترکیه در احیاء، برای نوروز وضعیت 
فضای  اما  شود،  عادی تر  مقصد  این  به  سفر 
شرایط  و  نیست  آرام  حاضر  درحال  جامعه 
نیست.  باثبات  و  قابل پیش بینی  به هیچ وجه 
بنابراین به شرکت ها و دفاتر خدمات مسافرتی 
سفرهای  برای  که  صورتی  در  می شود  توصیه 
نوروزی خدمات می دهند تعهدات را به گونه ای 
ایجاد کنند که اگر التهاب دیگری به وجود آمد، 
گروه  دو  و هر  باشند  مردم  پاسخگوی  بتوانند 
باید درنظر گرفت  متضرر نشوند. به هر حال 
شرایط ما با ترکیه و برخی کشورهای دیگر روال 

معمول را ندارد.
حدود دو هفته قبل زمین لرزه ای به بزرگی ۷.۸ 
ریشتر جنوب شرق ترکیه و مناطقی از سوریه را 
لرزاند. این زمین لرزه در این دو کشور تاکنون 
بیش از ۴۶ هزار قربانی گرفته و بیش از یک 
میلیون نفر را بی خانمان کرده است. همچنین 
این حادثه طبیعی میلیاردها دلار هزینه های 
اقتصادی برجا گذاشته است. بنابر گزارش های 
رسمی، این زلزله مرگبار و ویرانگر تاکنون بیش 
از ۶۰۰۰ پس لرزه داشته است. بامداد سه شنبه 
 ۶.۳ قدرت  با  زمین لرزه ای  نیز  اسفندماه  دوم 
ریشتر استان  هاتای ترکیه را لرزاند. شدت این 
زلزله به اندازی بود که در لبنان، سوریه، اردن و 

فلسطین اشغالی نیز احساس شده است.

معمار فرودگاه »امام خمینی« 
درگذشت

ایرج کلانتری ـ معمار ایرانی ـ در سن ۸۵ سالگی 
درگذشت.

به گزارش ایسنا، امیرمسعود انوشفر ـ معمار ـ 
خبر درگذشت ایرج کلانتری را در فضای مجازی 

اعلام کرد.
ایرج کلانتری در سال ۱۳۱۶ در تهران چشم 
به جهان گشود. او تحصیلات خود را در رشته 
ارشد  کارشناسی  مدرک  و  داد  ادامه  معماری 
معماری از دانشکده هنرهای زیبا دانشگاه تهران 

را در سال ۱۳۴۱ اخذ کرد. 
ایرج کلانتری طالقانی در سال ۱۳۱۶ در تهران 
متولد شد. پس از گذراندن دوره های ابتدایی و 
دبیرستان، در سال ۱۳۳۵ وارد دانشکده هنرهای 
زیبای دانشگاه تهران و در سال ۱۳۴۲ در رشته 
معماری این دانشکده با مدرک فوق لیسانس 
شروع  از  پیش  کلانتری  شد.  فارغ التحصیل 
فعالیت های اجرایی، در زمینه مشاوره در وزارت 
کشور به کار تخصصی مشغول بود و به عنوان 
نماینده ی این وزارتخانه در کمیته فنی شورای 
عالی شهرسازی و کمیته بررسی و تجدید نظر در 

قانون نوسازی و عمران شهری فعالیت داشت.
او همچنین بیشتر از ۲۰ سال دروس طراحی 
را در دانشگاه علم و صنعت، دانشگاه تهران و 
دانشگاه آزاد اسلامی تهران مرکزی تدریس کرده 
است. از جمله آثار این هنرمند می توان به بنای 
سفارت ایران در گرجستان، مدیریت و طراحی 
خمینی)ره(،  امام  المللی  بین  فرودگاه  پروژه 
مدیریت و طراحی دانشگاه بین المللی قزوین 
و طراحی سفارت  مدیریت  )ره(،  امام خمینی 
ایران در گرجستان، طراحی اقامتگاه سفیر ایران 
در ایروان، مجموعه چایکنار تبریز و ... اشاره 

کرد.

شهرام عبدلی مقابل دوربین سریال 
دچار عارضه مغزی نشد 

شهرام  که  باش«  »آسوده  سریال  تهیه کننده 
عبدلی برای بازی مقابل دوربین این سریال به شهر 
مشهد سفر کرده بود، ضمن آرزوی سلامتی برای 
این بازیگر تاکید کرد، وی به هنگام بازی در صحنه 
تصویربرداری این سریال دچار عارضه مغزی نشده 
و در آن لحظه در هتل در حال استراحت بوده 

است.
همچنین پیگیری های خبرنگار ایسنا حاکی از آن 
است که بازی شهرام عبدلی هنوز در این پروژه آغاز 

نشده بوده است.
روابط عمومی پروژه هم اعلام کرد، تصویربرداری 
سریال »آسوده باش« به کارگردانی حسن حج گذار 
و تهیه کنندگی امیر رحیم زاده و مرتضی اسکافی از 
اوایل هفته گذشته در شهر مشهد آغاز شده است. 
بخش عمده تصویربرداری این سریال در مشهد و 
شهرهای اطراف آن و ۲۰ درصد آن در سه کشور 

ترکیه، ارمنستان و آلمان انجام خواهد شد.
پرویز  مظلومی،  میرطاهر  گودرزی،  فاطمه  از 
آرام جعفری، شهرام  روشن،  نفیسه  فلاحی پور، 
شهنام  اسدی،  حسن  غفارمنش،  امیر  عبدلی، 
اصغر  توکلی،  رضا  شهریاری،  مجید  شهابی، 
سمسارزاده، پوراندخت مهیمن و سعیده عرب به 
عنوان بازیگران اصلی نام برده می شود. در خلاصه 
داستان »آسوده باش« با مضمونی اجتماعی آمده 
است: عمارتی اصیل و ریشه دار، شانه به شانه، نذر 
زوار حرم می شود، ولی حالا این عمارت به دست 

وراثی افتاده که تصمیم دیگری گرفته اند ... .
دیگر عوامل این پروژه عبارتند از: نویسندگان: 
طرح  مجری  حج گذار،  حسن  بایگی،  اسماعیل 
امیر   - پتروارتان  و سرمایه گذار: شرکت هلدینگ 
رحیم زاده، مدیر تولید: علیرضا طحان زاده، مدیر 
تصویربرداری: عارف نامور، مدیر صدابرداری: حامد 
شیوندی، طراح چهره پردازی: امیرحسین غفاری، 
آرش  عکاس:  مربی،  علی  لباس:  و  طراح صحنه 
شاه محمدی، مشاور رسانه ای: امین اعتمادی مجد، 
پیام  برنامه ریزی:  مدیر  و  کارگردان  اول  دستیار 
پریا  سعیدی،  معین  کارگردانی:  گروه  حنفی، 
حیدری، منشی صحنه: پریسا تاج، جانشین تولید: 
مرسده رحیم زاده، گروه فیلمبرداری: مجتبی نظری 
محمودی،  رضا  حسنی،  مرتضی  اول(،  )دستیار 
سعید  تبلیغات:  و  طراحی  مدیر  عراقیه،  مهدی 
مالی:  امور  میرزایی،  رضا  موبیل:  سینه  زرگران، 
زینب روح بخش، گروه صدا: رسول هادی، پدرام 
امیرمسعود  لباس:  و  صحنه  گروه  شیوندی، 
اسدزاده،  مصطفی  خطایی،  سامان  صداقتی، 
مائده وحیدیان، گروه گریم: آتنا صالحیان، سجاد 
خیابانی، محمدامین یوسفی، ثریا سروری، گروه 
تدوین: نیلوفر بشیگ، گروه تولید و تدارکات: نوا 
گنجی، رضا فولادی، سهراب صیفی کار، علی اصغر 
هادی  اکبرنژاد،  مرتضی  کاکی،  فرامرز  علوی، 
حج گذار، علی پاکدل، تیزر پشت صحنه: مصطفی 
پشت  فیلم  ساخت  صابری راد،  رضا  صابری راد، 
صحنه: علی سیدی، مدیر تدارکات: اصغر بازگشا، 

مدیر تشریفات: مهدی باوقار.

هنرمند افغانستانی: 
جشنواره موسیقی فجر ما را به ایران 

می شناساند
حمید ساعد ـ سرپرست گروه »سلام« افغانستان 
ـ درباره ی برگزاری جشنواره موسیقی فجر عنوان 
کرد: جشنواره موسیقی فجر یگانه امید هنرمندان 
است. جشنواره ها باعث می شود تا ما دیده شویم، 
مردم ایران و سایر کشورها، ما را بشناسند و نتیجه 

مثبتی دارد.
خبری  ستاد  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر، سرپرست 
گروه »سلام« افغانستان درباره برگزاری جشنواره 
عنوان کرد: برگزاری جشنواره های موسیقی باعث 
تبادلات گسترده فرهنگی بین هنرمندان کشورها 
با یکدیگر می شود. ما در جریان همین رویدادهای 
پیدا  دست  زیادی  فرهنگی  اشتراکات  به  هنری 
کردیم و تاکنون با هنرمندان ایرانی نیز به صورت 
و  پرداخته ایم  موسیقایی  آثار  تولید  به  تلفیقی 

موسیقی این مرزهای بین ما را حذف کرده است.
گفت:  »قوالی«  کنسرت  اجرای  درباره  وی 
هندوستان،  افغانستان،  کشورهای  »موسیقی 
با  آمیخته  فرهنگ  یک  تاجیکستان  و  بنگلادش 
موسیقی  از  شاخه ای  نیز  قوالی  و  دارد  یکدیگر 
رواج  نیز  کشورها  دیگر  در  که  است  افغانستان 
پیدا کرده است. او ادامه داد: »موسیقی »قوالی« 
شامل اشعار عارفانه و صوفیانه است و این سبک 
موسیقی در مرز بین موسیقی فولکلور و آماتوری 
در جریان است. اشعار این موسیقی شاد و معانی 
والایی دارد. تمام موسیقیدانان افغانستان در هر 
دوره و مرحله ای از کار هنری شان قرار دارند باید 
با این سبک آشنایی داشته باشند به گونه ای که 
در بین آهنگ هایی که می نوازند حداقل یکی از آنها 
باید به »قوالی« بپردازد. این هنرمند با اشاره به 
تاسیس گروه »سلام« مطرح کرد: »گروه موسیقی 
با  از سال ۱۳۶۶  ما حدود ۳۰ نفر عضو دارد که 
عنوان پیشکسوتان مهاجرین افغانستان بنیاد این 

گروه را بنا کردیم.

به گزارش ایسنا، »طرح حفاظت یکپارچه، پایدار و 
همه جانبه بافت تاریخی شیراز« برای نخستین بار در 
کشور و با حمایت وزارت راه و شهرسازی کشور، شرکت 
عمران و بهسازی، سازمان وقت میراث فرهنگی کشور 
و پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری و با همکاری 
 Jukka( یک گروه ایتالیایی به سرپرستی یوکا یوکیلهتو
Jokilehto( با همراهی آذر سهیل و کارلو چزاری و در 
همکاریِ پایگاه میراث فرهنگی شهر تاریخی شیراز انجام 

شد.
به  بهسازی  و  عمران  شرکت  طرح  این  کارفرمای 
با  آن  طرفیت  و  شهرسازی  و  راه  وزارت  نمایندگی 
پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری بود. به گفته 
آگاهان، این طرح از سال ۱۳۹۴ آغاز شد و تا سال ۱۴۰۰ 
ادامه پیدا کرد. بنا بر اظهارات مدیر پروژه طرح حفاظت 
از بافت تاریخی شیراز نیز برای تهیه و مطالعات این 
طرح، در آن زمان حدود یک میلیارد و صد میلیون 

تومان هزینه شد.
را  شیراز  هکتاری   ۳۶۷ بافت  محدوده  طرح، 
دروازه  آب،  لب  محله های  شامل  که  دربرمی گیرد 
کازرون، بالاکف، بیات، اسحاق بیگ، سردزک، سنگ 
سیاه، درب شیخ و درب شاهزاده است. کارشناسان آگاه 
از این طرح می گویند: طرح حفاظت بافت شیراز حتی 
به مرحله اجرا در یک محله به عنوان پایلوت رسید. 
ایتالیایی ها با همراهی مرمتگران و معماران ایرانی آن 
را در محله »اسحاق بیگ« اجرا کردند که اکنون ردپای 

مرمت ها در این محله دیده می شود.
این است که سرانجام »طرح حفاظت  پرسش  اما 
یکپارچه پایدار و همه جانبه بافت تاریخی شیراز« چه 
شد؟ چرا وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
گذاشته  بلاتکلیف  و  مسکوت  کنون  تا  را  آن  دستی 
چرا  است؟  نکرده  پیگیری  را  آن  ابلاغ  و  تصویب  و 
پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری که در جریان 
»طرح ساماندهی بافت اطراف حرم شاهچراغ« طرف 
نظرخواهی بوده، چنین طرحی را تاکنون به مسؤولان 
آن  وضعیت  درباره  و  نکرده  پیشنهاد  شیراز  شهری 

روشنگری نکرده است؟
و  معماران  مرمتگران،  حفاظتگران،  آن که  به ویژه 
کارشناسانی که زمانی در تهیه و مطالعات آن طرح 
نقش داشتند و از محتویات مطالعات و تحقیق های 
ایتالیایی ها آگاهند، اکنون بر این باورند که اجرای »طرح 
تاریخی  بافت  پایدار و همه جانبه  یکپارچه  حفاظت 
شیراز«، با توجه به تهدیدهای پی درپی که بناها و بافت 
تاریخی شیراز را در معرض خطر تخریب های قاصرانه 
و عامدانه قرار داده است، اکنون می تواند راهی برای 
حفظ بافت تاریخی شیراز و نجات آن از وضع موجود و 

مرهمی بر زخم های آن باشد.
پرسش هایی  احتمالی  پاسخ  دریافت  برای  ایسنا 
با  مکرر  تماس های  در  کرد  تلاش  است،  مطرح  که 
معاون پیشین میراث فرهنگی و مشاور وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، سرانجام، نتیجه و 

آخرین وضعیت آن طرح را که برای تهیه آن نیز هزینه 
میلیاردی شده است، جویا شود که تاکنون به نتیجه 
تاریخی  بافت  پایگاه  با  تماس ها  این  است.  نرسیده 
شیراز، که این طرح در هماهنگی و همکاری با آن تهیه 
به دلیل ممنوعیت مصاحبه  برقرار شد که  نیز  شد، 
مدیران پایگاه با رسانه ها درباره بافت تاریخی شیراز و 
سپردن این مسؤولیت به مدیرکل میراث فرهنگی استان 
فارس که از اواخر سال ۱۴۰۰ در این سمت قرار گرفته 

است، این پیگیری نیز به نتیجه ای ختم نشد.
ـ  شیراز  در  مرمتگر  و  حفاظت گر  ـ  قدوسی  مهیار 
می گوید: این طرح توسط گروهی ایتالیایی تهیه شد 
و قرار بود برای جلوگیری از دخل وتصرف ها در بافت 
تاریخی شیراز، به عنوان طرحی بالادستی مورد توجه 

قرار بگیرد که اکنون هیچ کسی به آن دسترسی ندارد.
پیگیری های ایسنا از کارشناسان مطُلع از آن طرح، 
طرح،  آن  مطالعات  جریان  در  که  است  آن  بیانگر 
اطلاعات ۱۲ هزار پلاک در محدوده بافت تاریخی شیراز 
ثبت شده است که از میان آن ها ۳۲۰ پلاک در فهرست 
میراث ملی ثبت شده اند. این طرح پس از تکمیل باید 
در کمیسیون ماده ۵ مطرح و تصویب و از سوی شورای 

عالی شهرسازی و معماری ابلاغ می شد تا اجرا شود.
مزیت طرح در این دانسته می شود که با بافت شیراز 
پهنه ای برخورد نشده و برای هر پلاک با درنظر گرفتن 
شاخصه  و هویت تاریخی و هنری، وضعیت اجتماعی و 
اقتصادی خانوار ساکن در آن بنا، تکلیفی را تعیین کرده 
است. عباسی مهر ـ مدیر پایگاه بافت تاریخی شیراز ـ نیز 
پیش تر گفته بود: در طرح شهری بافت تاریخی شیراز، 
حفاظت، نحوه مرمت و حتی تغییر کار بری بناها دیده 

شده است.
به گفته کارشناسان که در تهیه و مطالعات طرح 
تاریخی  بافت  پایدار و همه جانبه  یکپارچه  حفاظت 
شیراز نقش داشتند، در زمان برداشت و ثبت اطلاعات 
و  گذرها  تاق ها،  خانه ها،  از  بسیاری  مطالعات،  و 
محله های تاریخی شناسایی شد که هیچ یک در فهرست 
میراث ملی ثبت نشده اند و اگر اکنون به اجرا گذاشته 
شود، با توجه به حذف، تخریب و یا تغییر کاربری برخی 
بناها در بافت شیراز، شاید به به روزرسانی نیاز داشته 
باشد. اما پرسشی که اکنون مطرح می شود این است که 
طرح جامع حفاظت تا چه حد می تواند متضمن نجات 
بافت تاریخی شیراز از تهدیدها، تخریب ها و دخل و 

تصرف ها باشد؟
پروفسور یوکا یوکیلهتو ـ معمار ایتالیایی که مسؤولیت 
تهیه طرح  حفاظت یکپارچه پایدار و همه جانبه بافت 
تاریخی شیراز را برعهده داشت ـ در مهرماه ۱۳۹۴ در 
پاسخ به این پرسش گفته بود: ۱۵ سال پیش به دو 
شهر کرمان و شیراز سفر کرده بودم، اما اولین چیزی 
که در سفر مجددم به این شهرها به نظرم رسید، این 
بود که بخش تاریخی این شهرها خراب تر شده اند. این 
شهرها وضعیت یک بیمار وخیم را دارند، اما می توان 
بافت تاریخی بیمار این دو شهر را معالجه کرد به شرط 

آن که به سرعت در حل مشکلاتشان ورود کنیم.
نگرانی درباره سرعت تخریب بناها و بافت رها شدۀ 
شیراز، با وجود مطرح شدن طرح های مختلفی برای 
توسعه، اکنون شدت گرفته و ضرورت اجرای سریع تر 
طرح  تفصیلی شیراز، طرح ویژه ۱۶۸ شهر تاریخی یا 
طرح حفاظت جامع شهری شیراز را الزامی کرده است. 
هرچند حفاظتگران شیراز می گویند: برای این شهر کم 
طرح نوشته نشده اما مساله آن است که این طرح ها یا 
اجرا نشده اند، یا مسکوت و بی نتیجه مانده اند یا با دخل 

و تصرف، غیراصولی اجرا شده اند.

بعد از انقلاب موسیقی همیشه در یک مرز حرکت می کرد؛ مرز بودن 
یا نبودن. زمانی که سودآوری داشت از آن استفاده می شد؛ زمانی که 

سودی نداشت آن را رها می کردند.
به گزارش خبرآنلاین از آنجایی که ترانه بخش مهمی از یک موسیقی 
به شمار می رود، انتخاب یک ترانه  خوب از سوی خواننده یا تهیه کننده  
اثر در کنار عوامل دیگر، می تواند نقش مؤثری در ماندگاری موسیقی 
داشته باشد. اما موضوع این است که ان ماندگاری کنار گذاشته شده 
ارزش  که  هستیم  بی محتوایی  ترانه های  انتشار  شاهد  روزها  این  و 
موسیقیایی ندارند. از این رو به منظور بررسی این موضوع با داوود 
قاسم لونژاد آهنگساز و ترانه سرا گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.

چرا از ترانه های ماندگار به سمت ترانه های سبک کشیده شدیم و 
ترانه های بی محتوا رواج پیدا کرده است؟

موسیقی بعد از انقلاب به دو دوره تقسیم می شود. یکی موسیقی 
دهه  ۶۰ تا اواسط ۷۰ که صرفا موسیقی سنتی بود و بعدتر با بازشدن 
فضا، رنگ پاپ گرفت و افرادی چون بهادری و خاوری پا به عرصه  هنر 

گذاشتند.
بخش بعدی از سال ۷۶ به بعد است که فضای موسیقی بازتر شد و 
موسیقی پاپ رئی عرصه آمد و افرادی چون خشایار اعتمادی و شادمهر 
عقیلی آمدند. با آمدن این افراد ترانه های خوبی که ساختار خوبی هم 

داشتند، با رنگ و بوی گذشته، به بازار موسیقی آمد.
اما از سال ۸۲ به بعد موسیقی به سمتی رفت که الان به آن رسیدیم. 
با توجه به اینکه اخذ مجوز سخت بود، سایت هایی آمدند که کار پخش 
موسیقی را انجام می دادند. اوایل به صورت رایگان فعالیت می کردند. 
در این شرایط آهنگ بدون هیچگونه نظارت کیفی ساخته می شد. به 
سایت ها داده می شد و آنها هم پخش می کردند. سپس با دریافت 
هزینه این کار را انجام دادند؛ تا جایی که این سایت ها به رشدی رسیدند 

که تبدیل به مافیا شدند.
در خصوص ترانه هم به گونه ای دیگر بود. اگر خواننده می خواست از 
یک ترانه سرای معروف ترانه ای بگیرد، باید هزینه  بسیار بالایی پرداخت 
می کرد. به گونه ای که هر کسی نمی توانست این هزینه را بپردازد. 
اگر کیفیت و سبک ترانه پایین می آمد، هزینه اش نیز به مراتب کمتر 
می شد. این باعث شد سه چهار نفری که با هم کار می کردند. خودشان 
با گیتار موزیک بسازند، ترانه بنویسند و خودشان هم کار را تنظیم کنند 

و آن را به بازار ارائه دهند.
در گذشته چندتا استودیو بیشتر در تهران نبود که موزیسین ها در آن 
استودیو کار می کردند. سپس پدیده  هوم استودیو)استودیو در خانه(
روی کار آمد که در چشم به هم زدنی زیاد شد. کسانی که موزیک 
نه  بود،  مهم  قافیه  نه  آنها  برای  می نوشتند.  را  ترانه ها  می دانستند 
چارچوب ترانه سرایی و نه شعر و شاعری. وقتی هیچ یک از این موارد 
اهمیتی نداشت، پس طبیعتا کار راحت تر می شد و سود به سایت هایی 
می رسید که به این شکل موسیقی را پخش می کردند. روز به روز این 
اتفاق افزایش پیدا کرد. در این شرایط برخی از خوانندگان و تنظیم 
کنندگان سکان کار را در دست گرفتند تا اینکه امروز به اینجا رسیدیم.

انتخاب ترانه های بی محتوا از سوی خوانندگان، آگاهانه است، یا 
ناآگاهانه؟

بسیاری از خواننده ها ترانه را نمی شناسند. وقتی به برخی از آنها 
ترانه می دهیم تا راجع به ترانه توضیح بدهند و آن را آنالیز کنند، متوجه 
می شویم که واقعا از ترانه، قالب، محتوا و قافیه چیزی نمی دانند و 
حتی هیچ اطلاعاتی از ساده ترین ارکان عروض و قافیه و ادبیات را هم 

بلد نیستند.
معلوم  داشته.  ایراد  همیشه  انقلاب  از  بعد  موسیقی  متأسفانه 
نیست که باید می بود یا نباید می بود. این موسیقی همیشه در مرز 
بودن یا نبودن حرکت می کرد. جایی که موسیقی سود داشت، به آن 
توجه بیشتری می شد و زمانی که شرایط به خطر می افتاد، موسیقی 
رها می شد. در واقع موسیقی مثل فرزندی است که کسی آن را به 
فرزندخواندگی قبول نمی کند. موسیقی مثل حیوان خانگی است که 
کسی از آن نگهداری می کند، بعد خسته می شود و به کس دیگری 

واگذار می کند. از این رو موسیقی نتوانست قد بکشد و رشد کند.
با توجه به اینکه ترانه سطح افکار یک جامعه را نشان می دهد. آیا می 
توان گفت که ترویج ترانه های بی محتوا و استقبال بسیار مردم از آن، 

نشان می دهد که سطح فکر جامعه ما تنزل پیدا کرده است؟
سطح فرهنگ یک جامعه را چه چیزی مشخص می کند؟ خوراکی 

که به جامعه داده می شود. موسیقی ای که گوش می کنند. کتابی که 
خوانده می شود. فیلمی که تماشا می کنند. اینها خوراک فرهنگی است 

که باعث رشد می شود.
ببینید در گذشته چه ترانه هایی گوش داده می شد. چه کتاب هایی 
خوانده می شد. الان دنبال چه رمان هایی هستند. رمان های سخیف که 
محتوایی ندارند. اتفاقی که با عوض شدن اسامی می افتد. کتاب های 
رمان با محتوا هم چاپ می شود، اما دیده نمی شود. درباره ی موسیقی 

هم وضع به همین صورت است.
یک نسل با این نوع موسیقی رشد کرد. آنها که انتخاب نکردند برای 
آنها انتخاب شده بود که چه ترانه هایی را بشنوند. خوراکی که به آنها 

داده شد.
سطح فرهنگ مردم با این شکل رشد کرد و جلو آمد و خوراکش را 

گرفت. آن چیزی که مردم می توانستند بگیرند و هضم کنند.
به واسطه ی کاری که داریم هم در زمینه ی آموزش و هم در زمینه 
ساخت و تولید با نسل جدید در ارتباط هستیم. بسیاری از آنها نگاه 
متفاوتی دارند. به نظر من جوی بوده است که دارد کم کم از بین 

می رود.
انسان به واسطه ی کمال گرا بودن، ناخودآگاه از مسائل سطحی، 
لایه های سطحی بیرون می آید. نسل جدید به دنبال آموزش هستند 
و تلاش می کنند که کارهای خوب گوش کنند. این مسئله تا سال های 
آینده حل خواهد شد. زیرا انسان کمال گراست و می فهمد که چه 

چیزی سخیف است، چه چیزی پرمحتوا.
خاصیت هنر وحشی است. حرکت می کند. مسیرهای مختلف را طی 
می کند. در واقع ترانه در قالب ادبیات محاوره ی روز است. به طور مثال 
در ترانه های ایرج جنتی عطایی از حوض خونه ی مادربزرگ، گلدون 
اطلسی، شمعدانی و ... استفاه می شد. الان آن فضاها وجود ندارد. 
الان دوران مدرن است؛ بنابراین ادبیات هم تغییر می کند. ترانه هم 
تغییر می کند. در واقع می توان گفت که ادبیات با متغیرهای روز تغییر 
می کند. به طور مثال شعرهای زمان قاجار با دوران مشروطه، دوران 

پهلوی، اوایل انقلاب و الان تفاوت های زیادی کرده است.
معتقدم که این ترانه ها بازخوردهایی بوده که باید بیرون می آمد. 
باید تراوش می کرد. به واسطه خوی وحشی گری هنر باید این اتفاق 

می افتاد. خوی هنر و ذات هنر باید نشان داده شود.
کسی اگر ترانه ی بی قافیه می گوید خیلی هم عالی است؛ به شرط آنکه 
بلد باشد ترانه ی مقفا هم بگوید. ادبیات و عروض و قافیه را بشناسد. 

این خاصیت زبان فارسی است که می توان ساختار شکنی کرد.

» طرح ایتالیایی ها« برای نجات شیراز مسکوت مانده است

قصور عمدی علیه تاریخ شیراز؟
»طرح جامع حفاظت بافت تاریخی شیراز« که به »طرح یوکا« یا »طرح ایتالیایی ها« نیز معروف است، در بازه زمانی ۱۳۹۴ تا ۱۴۰۰ تهیه شد. شیرازی ها و 
کارشناسان میراث فرهنگی معتقدند این طرح که آن زمان بیش از یک میلیارد تومان برایش هزینه شده نیز می تواند بافت تاریخی این شهر را که در معرض 
تخریب قرار دارد، نجات دهد. اکنون پرسش پیش آمده برای بسیاری این است که سرانجام آن طرح چه شده و چرا تاکنون مسکوت و بی نتیجه مانده است؟

موسیقی فرزندی است که کسی آن را قبول نمی کنددر گفت وگو با داوود قاسم لونژاد آهنگساز و ترانه سرا

این طرح 
توسط گروهی 

ایتالیایی 
تهیه شد و 

قرار بود برای 
جلوگیری از 

دخل وتصرف ها 
در بافت 

تاریخی شیراز، 
به عنوان طرحی 
بالادستی مورد 

توجه قرار 
بگیرد که اکنون 
هیچ کسی به آن 
دسترسی ندارد

پیرامون  شایعات  کن ۲۰۲۳،  آغاز جشنواره  تا  ماه  از سه  کمتر  فاصله  در 
فیلم های حاضر در این رویداد مهم سینمایی قوت گرفته است .

به گزارش ایسنا به نقل از شوبیز، هفتاد و ششمین جشنواره فیلم کن از اواسط 
ماه می )اواخر اردیبهشت( در جنوب فرانسه آغاز به کار می کند از همین حالا 
گمانه زنی های فراوانی از نمایش فیلم های مورد انتظار سینمایی در این رویداد 

منتشر شده است.
بنابر اعلام برخی منابع، فیلم سینمایی »قاتلان ماه کامل« ساخته »مارتین 
اسکورسیزی« نخستین نمایش جهانی خود را قطعاً در کن تجربه خواهد کرد. 
این فیلم در افتتاحیه و احتمالا در بخش رقابتی نخواهد بود و اما »تیری فرمو« 
مدیر جشنواره کن بی صبرانه در انتظار حضور اسکورسیزی، دنیرو و دی کاپریو 

روی فرش قرمز در کاخ جشنواره کن خواهد بود.
»قاتلان ماه کامل« بر اساس کتاب پرفروش و غیرداستانی نوشته »دیوید 
گرن« ساخته شده و داستان آن درباره مجموعه قتل هایی است که در دهه 
۱۹۲۰ میلادی در اوکلاهاما روی می دهد؛ زمانی که سرخپوستان منطقه اوسیج 
در زیرزمین های خود نفت کشف کردند و سپس تک به تک کشته شدند و با 
افزایش آمار قتل ها سازمان تازه تاسیس اف بی آی پرونده را در دست گرفت و 

یکی از هولناک ترین جنایت های سازمان یافته تاریخ آمریکا افشا شد. در این فیلم 
»لئوناردو دی کاپریو« در نقش »ارنست برکهات« بازی می کند که خواهرزاده 
یک دامدار قدرتمند به نام »ویلیام هیل« با نقش آفرینی »رابرت دنیرو« است. 

»لیلی گلداستون« نیز در فیلم در نقش همسر »دی کاپریو« بازی می کند. 
فیلم کوتاه )۳۰ دقیقه ای( ساخته »پدرو آلمادوار« با عنوان »روش عجیب 
زندگی« با نقش آفرینی »اتان هاوک« و »پدرو پاسکال« که می تواند انتخاب 

مناسبی برای شب افتتاحیه کن باشد.
این فیلمساز یک ماه پیش تایید کرده بود که با این فیلم به جشنواره کن سفر 
می کند، اما این نمایش به عنوان فیلم افتتاحیه، برای یک فیلم کوتاه غیرعادی 
خواهد بود. فیلم کوتاه قبلی »آلمادوار« به زبان انگلیسی به نام »صدای انسان« 

با بازی »تیلدا سوینتون« سه سال پیش در ونیز به نمایش درآمد.
از  بسیاری  که  نولان«  »کریستوفر  جدید  ساخته  »اوپنهایمر«  فیلم 
سینمادوستان در انتظار تماشای آن هستند نیز در میان گزینه های اصلی نمایش 
در کن ۲۰۲۳ قرار دارد که در آن »کیلین مورفی« در نقش »رابر اوپنهایمر« 
دانشمند و فیزیکردان آمریکایی ملقب به پدر بمب اتمی بازی کرده است. این 
فیلم ۱۰۰ میلیون دلاری، از فیلم های علمی تخیلی نولان فاصله گرفته و شبیه 

فیلم »دانکرک« یک روایت تاریخی است. فیلم نامه این فیلم بر اساس کتاب 
»پرومته آمریکایی، پیروزی و تراژدی جی رابرت اوپنهایمر« نوشته شده و علاوه 
بر »کیلین مورفی« در نقش اصلی؛ »امیلی بلانت«، »رابرت داونی جونیور«  
»مت دیمون«، »کنت برانا« و »کیسی افلک« بازیگران اصلی این فیلم هستند.

پنجمین قسمت از این سری فیلم های »ایندیانا جونز« به کارگردانی »جیمز 
منگولد« که با بازگشت »هریسون فورد« ۸۰ ساله در نقش ایندیانا جونز همراه 
شده است هم طبق اعلام برخی منابع شانس بالایی برای نمایش در کن دارد. 
»ایندیانا جونز: روزشمار سرنوشت« در ابتدا قرار بود توسط »استیون اسپیلبرگ« 

ساخته شود اما در نهایت »جیمز منگولد« به کارگردانی این پروژه رسید.
گفته می شود فیلم جدید و فرانسوی با عنوان »مورد علاقه« ساخته »مایوین« 
با بازی »جانی دپ« نیز در فهرست فیلم های کن ۲۰۲۳ حضور دارد که می تواند 
با حضور این ستاره پرحاشیه توجهات ویژه ای را به سوی جشنواره معطوف کند. 
پیش بینی می شود این فیلم در کنار فیلم کوتاه ساخته »پدرو آمادوار« در 

افتتاحیه کن رونمایی شوند.
هفتاد و ششمین دوره جشنواره فیلم کن از تاریخ ۱۶ تا ۲۷ می سال ۲۰۲۳ )۲۶ 

اردیبهشت تا ۶ خرداد ۱۴۰۲( برگزار می شود.

اسکورسیزی، نولان و یک فیلم افتتاحیه عجیب برای کن!


